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中国の 「全球治理」 改革

― 「人類運命共同体」 下のグローバル ・  
ガバナンス改革の論理―

井上一郎

（関西学院大学総合政策学部教授）

【要約】

グローバル・ガバナンスという概念が注目を集めるようになった

のは冷戦体制の崩壊以降であるが、中国においては 2008 年の金融

危機以降、既存のグローバル・ガバナンスのあり方に対する改革要

求として議論がはじまり、2012 年の習近平政権の発足以降、歴史

的に欧米中心に形成されたグローバル・ガバナンス体系の変革、中

国の影響力拡大を求めるかたちで活発な議論が行われるようになっ

た。また、改革を実現する過程において、G20 の枠組みも含む経済

面での国際制度の改革を重視し、国連やグローバル・サウスにおけ

る中国の影響力強化に力を入れている。更に、近年は、中国の主張

する「人類運命共同体」と統合し、内政と外交を連携させ、中国ナ

ラティヴの発信強化に努めている。但し、その成否は、国際社会が

その主張を受け入れるか否かにかかっている。
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中國的「全球治理」改革

－「人類命運共同體」下的全球治理改革邏輯－

井上一郎

（關西學院大學綜合政策學部教授）

【摘要】

全球治理的概念，開始引起關注是在冷戰體制崩潰之後；中國

則是自 2008 年金融危機後，才開始對現有全球治理模式的改革要求

進行討論。自 2012 年習近平政府執政以來，歷史上以歐美為中心所

形成的全球治理體系變革，以及要求擴大中國影響力的討論變得更加

熱絡。另外，在實現改革的過程中，中國重視經濟領域的國際制度改

革，包括G20框架，致力於增加中國在聯合國、全球南方的影響力。

此外，近年來，中國將其主張的「人類命運共同體」與內政外交相結

合，努力強化中國的敘事傳播。然而，這些努力的成敗取決於國際社

會是否能夠接受這些主張。

關鍵字： 中國外交、全球治理、人類命運共同體、自由主義的國際秩

序
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China’s “Global Governance” Reform: 
The Logic Behind China’s Claim Under 
the “Community of Common Destiny of 

Mankind”

Ichiro Inoue
Professor, School of Policy Studies, Kwansei Gakuin University

【Abstract】

Global governance attracted attention worldwide since the end of the 
Cold War. However, in China, active discussions began only after the 2008 
financial crisis as a demand for reforming the existing global governance 
system. Since the inauguration of the Xi Jinping administration in 2012, a 
strong claim has been made for reforming the global governance system, 
which has historically been developed in the West, demanding the expansion 
of China’s global influence. While promoting reform, the Xi administration 
has emphasized the reform of international institutions on the economic 
front, attaching importance to the G20 framework, and has been focusing 
on strengthening China’s influence at the UN and in the Global South. 
Furthermore, recently, China has been promoting the Chinese strategic 
narrative by linking domestic politics and foreign policy, integrating them into 
China’s mantra a “Community of Common Destiny of Mankind.” However, 
its success or failure will depend on whether the international community 
accepts its claims.

Keywords:  Chinese Foreign Policy, Global Governance, Community of 

Common Destiny of Mankind, Liberal International Order
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